
 1 

BR.0012.5.11.2023 

Protokół posiedzenia 
Komisji Dialogu Społecznego 

Rady Miasta Gliwice kadencji 2018-2023, przedłużonej do 30.04.2024 r. 
w dniu 13 grudnia 2023 r., godz. 18.00 

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski otworzył posiedzenie Komisji, powitał 
gości oraz zebranych radnych i zaproponował przyjęcie następującego porządku obrad: 

1) Podsumowanie procedury Gliwickiego Budżetu Obywatelskiego 2024 oraz 
Gliwickiej Inicjatywy Lokalnej 2024 oraz realizacja zadań w 2023 r.; 
propozycje zmian w Gliwickim Budżecie Obywatelskim. 

2) Sprawy bieżące. 

Nie zgłoszono uwag do zaproponowanego porządku obrad. 

W posiedzeniu udział wzięli: Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań 
Społecznych Marta Kryś oraz mieszkańcy miasta. 

Ad 1) Podsumowanie procedury Gliwickiego Budżetu Obywatelskiego 2024 oraz 
Gliwickiej Inicjatywy Lokalnej 2024 oraz realizacji zadań w 2023 r.; propozycje 
zmian w Gliwickim Budżecie Obywatelskim. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
przedstawiła informację dotyczącą Gliwickiego Budżetu Obywatelskiego oraz Gliwickiej 
Inicjatywy Lokalnej. W 2023 r. nabór wniosków do Gliwickiego Budżetu Obywatelskiego 
rozpoczął się 23 lutego i zakończył 16 marca, w jednym z gliwickich centrów handlowych 
zorganizowano punkt promujący tę procedurę, a także przeprowadzono kampanię 
informacyjną z wykorzystaniem różnych kanałów, uruchomiono stały punkt doradczy 
i pierwszy raz zorganizowano grę miejską promującą tę formę partycypacji społecznej. 
Łączna liczba złożonych wniosków wyniosła 274, w tym 261 dotyczyło projektów 
dzielnicowych, a 13 ogólnomiejskich. 144 wnioski zostały pozytywnie ocenione, 
125 otrzymało ocenę negatywną, 5 wniosków zostało wycofanych. Pod głosowanie 
poddanych zostało 135 zadań dzielnicowych oraz 4 zadania ogólnomiejskie. Liczba 
oddanych głosów to ponad 46 tys., wzrosła ona w stosunku do głosowania w 2022 r. 
Zgodnie z wynikami głosowania, do realizacji w 2024 r. skierowane zostanie 1 zadanie o 
charakterze ogólnomiejskim (na kwotę 1 mln zł), 56 zadań dzielnicowych z puli 
podstawowej (na kwotę 6 mln 393 tys. zł) oraz 8 zadań dzielnicowych z puli dla aktywnych 
(na kwotę 1 mln 85 tys. zł).  

W przypadku procedury Gliwickiej Inicjatywy Lokalnej nabór wniosków ma charakter 
ciągły, wskazywane są jednak daty naboru w taki sposób, aby umożliwiać ocenę oraz 
zaplanować realizację wniosku w kolejnym roku budżetowym. W 2023 r. był to 18 sierpnia, 
wpłynęło 31 wniosków (po tym terminie nie został już złożony żaden wniosek). Po ocenie 
formalnej pozostało 26 wniosków, a po merytorycznej 24, gdyż dwa wnioski nie osiągnęły 
wymaganej liczby 60 punktów. Z tej liczby 16 propozycji zostało skierowanych do realizacji 
w 2024 r., 8 wniosków nie zmieściło się w puli środków na realizację Gliwickiej Inicjatywy 
Lokalnej w 2024 r. W kategorii obejmującej działalność wspomagającą rozwój wspólnot 
i społeczności lokalnych, w szczególności rozbudowę lub remonty dróg, kanalizacji i sieci 
wodociągowej, a także budynków oraz obiektów małej architektury, do realizacji 
skierowano cztery wnioski, w kategorii obejmującej działalność charytatywną, 
podtrzymywanie i upowszechnienie tradycji narodowej, pielęgnowanie polskości oraz 
rozwój świadomości narodowej, obywatelskiej i kulturowej, kulturę, sztukę, ochronę dóbr 
kultury i dziedzictwa narodowego, promocję oraz organizację wolontariatu znalazły się trzy 
zadania, dwa -  w puli obejmującej edukację, oświatę oraz wychowanie. W obszarze 
związanym z działalnością w sferze kultury fizycznej i turystki zrealizowane zostaną dwa 
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zadania, a w kategorii ochrona przyrody, w tym zieleni w miastach i wsiach, do realizacji 
skierowano pięć zadań. Nie złożono wniosków dotyczących porządku i bezpieczeństwa 
publicznego oraz rewitalizacji. Środki z niewykorzystanych kategorii zostały przeniesione 
do kategorii obejmującej przedsięwzięcia kulturalne, bo przeznaczone na nią środki nie 
pozwoliłyby nawet na realizację zadania najwyżej ocenionego.  

W 2023 r. do realizacji zostało skierowanych 69 zadań w ramach Gliwickiego Budżetu 
Obywatelskiego, na dzień 30 września br. 43 przedsięwzięcia były w trakcie, realizacja 
części z nich będzie kontynuowana w 2024 r. ze względu na np. konieczność powtórzenia 
postępowania przetargowego. W przypadku Gliwickiej Inicjatywy Lokalnej zadania mogą 
mieć charakter wieloletni, jednak w 2023 r. większość z nich była jednoroczna. Z 10 zadań, 
pięć zostało już zrealizowanych, dwa przedsięwzięcia są w trakcie realizacji, w przypadku 
dwóch wnioskodawcy wycofali się z inicjatywy i umowy w ogóle nie zostały podpisane.  

Radny Stanisław Kubit zapytał, dlaczego wnioskodawcy wycofują się z chęci podpisania 
umowy.  

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
odpowiedziała, że w trakcie roku zmianie ulegają ceny towarów i usług, a w przypadku 
Gliwickiej Inicjatywy Lokalnej przewidziany jest wkład własny mieszkańców. W przypadku 
konieczności jego wzrostu mieszkańcy weryfikują swoje zaangażowanie i wcześniejsze 
deklaracje. W 2023 r. jeden z wnioskodawców wycofał swoją inicjatywę, gdyż stwierdził, 
że nie jest już ona społecznie potrzebna.  

Radna Agnieszka Filipkowska zauważyła, że niska jest liczba młodzieży biorącej udział 
w głosowaniu na zadania z Gliwickiego Budżetu Obywatelskiego i zaproponowała, że może 
warto nawiązać współpracę z Młodzieżową Radą Miasta Gliwice. 

Radna Grażyna Walter-Łukowicz zauważyła, że jeżeli zadanie dotyczy młodzieży, 
to bierze ona aktywny udział w głosowaniu, a jeżeli nie są zainteresowani 
przedsięwzięciem, to mobilizacja jest dużo mniejsza. 

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski zgodził się, że wszystko zależy od 
pomysłu, jaki zostanie przedstawiony, ale nie można sugerować się kategoriami 
wiekowymi.  

Radna Agnieszka Filipkowska zapytała, czy wiadomo jak się podzieliły głosy 
mieszkańców w wieku od 15 do 24 lat, czy większość głosów została oddana na zadania 
dzielnicowe, czy te o charakterze ogólnomiejskim. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
odpowiedziała, że sprawdzi informację, na jakie rodzaje zadań głosuje większość 
młodzieży. W zakresie współpracy z Młodzieżową Radą Miasta Gliwice, to jest do niej 
wysyłana informacja o rozpoczęciu procedury Gliwickiego Budżetu Obywatelskiego 
w danym roku, ale oczywiście można podjąć z nią aktywną współpracę. Aktualnie Centrum 
3.0 ma dobry kontakt ze szkolnymi klubami wolontariatu.  

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka zapytała o zadania związane z utworzeniem 
monitoringu na osiedlu Sikornik. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
odpowiedziała, że realizacja tej inicjatywy została przeniesiona na 2024 r. 

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka zapytała o powód. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
odpowiedziała, że przekroczona została kwota w postępowaniu przetargowym. W 2023 r. 
miały zostać zrealizowane  łącznie cztery zadania dotyczące monitoringu w ramach 
Gliwickiego Budżetu Obywatelskiego. Każde z postępowań było problematyczne. 
Utworzenie monitoringu na Sikorniku (ul. Czajki i ul. Czapli) zostało przeniesione na 2024 
r., jedno zadanie zostało zrealizowane w całości, jedno częściowo, a w przypadku 
monitoringu w Brzezince odstąpiono od realizacji. 
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Radna Agnieszka Filipkowska zapytała o dwa wnioski złożone w ramach Gliwickiej 
Inicjatywy Lokalnej, które nie uzyskały wymaganej liczby punktów, jakie to zadania oraz 
co z przedsięwzięciem dotyczącym Okrąglaka. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
przekazała, że nie odpowie teraz na te pytania, w przypadku Okrąglaka priorytetem jest, 
aby zadanie zostało zrealizowane, ale nie przedstawi szczegółów dotyczących tego zadania, 
jest to zadanie MZUK.  

Radny Paweł Wróblewski zauważył, że frekwencja rośnie, tak jak liczba składanych 
wniosków.  

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
potwierdziła, że frekwencja rośnie, w 2022 r. była niska, ale w 2023 r. podniosła się.  

Radny Paweł Wróblewski przyznał, że wszystko zmierza w coraz lepszym kierunku. 

Radna Katarzyna Kuczyńska-Budka zauważyła, że tendencja raz jest spadkowa, a raz 
wzrostowa, tak więc nic się nie zmienia, poziom pozostaje taki sam.  

Radny Paweł Wróblewski zwrócił uwagę, że liczba oddanych głosów rośnie, a to 
pozytywne zjawisko. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
przekazała, że poprzeczka została wysoko ustawiona przez mieszkańców, gdyż mają dobre 
pomysły, co mocno angażuje mieszkańców, a to podwyższa frekwencję. Rady dzielnic 
wyrażają zadowolenie, że pracownicy Centrum 3.0 aktywnie pomagają w trakcie 
przygotowywania wniosków do Gliwickiego Budżetu Obywatelskiego, jak i Gliwickiej 
Inicjatywy Lokalnej. Tu w szczególności widać krok naprzód, gdyż był rok, w którym żaden 
wniosek złożony w ramach Gliwickiej Inicjatywy Lokalnej nie został skierowany do 
realizacji.  

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski zauważył, że opiniowanie przez rady 
dzielnic wniosków złożonych w ramach Gliwickiej Inicjatywy Lokalnej przypada w środku 
lata, a to często powoduje komplikacje.  

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
przekazała, że rozmawiała ze Skarbnikiem Miasta, czy możliwa jest zmiana tych terminów. 
Środki na Gliwicką Inicjatywę Lokalną znajdują się w rezerwie ogólnej, więc jest pozytywna 
opinia do propozycji przesunięcia terminu opiniowania przez rady dzielnic złożonych 
w ramach tej procedury wniosków. Warto pamiętać, że uzyskanie tej opinii jest 
obowiązkowe, wnioskodawca także powinien to uwzględnić. W związku z powyższym 
termin ten zostanie przesunięty. 

Radna Grażyna Walter-Łukowicz przekazała, że cieszy się, że Gliwicki Budżet 
Obywatelski cieszy się takim zainteresowaniem. Środowisko gliwickich seniorów 
przygotowało swoje propozycje zmian do tej procedury i przekazane zostały do Centrum 
3.0. 

Dyrektor Centrum 3.0 – Gliwickiego Ośrodka Działań Społecznych Marta Kryś 
potwierdziła, że wpłynęły propozycje od Rady Seniorów, a także od jednej z rad dzielnic. 
Mieszkańcy także mogli przekazywać swoje uwagi. Do różnego rodzaju podmiotów 
wystosowane zostało pismo o możliwości przekazywania propozycji zmian. Wpłynęły 
łącznie 22 propozycje, część z nich wzajemnie się wyklucza. Jest chęć ulepszenia procedury 
Gliwickiego Budżetu Obywatelskiego, skonsultowania jej i udoskonalenia zgodnie 
z oczekiwaniami różnych środowisk. 

Brak kolejnych pytań ze strony członków Komisji. 

Ad 2) Sprawy bieżące. 

Komisja zapoznała się z następującymi dokumentami: 
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a) Pismo w sprawie podmiotów, na rzecz których w 2024 r. może być wykonywana kara 
ograniczenia wolności oraz praca społecznie użyteczna (w zał.) – Komisja przyjęła do 
wiadomości. 

b) Pismo przekazujące aneks do umowy dzierżawy zawartej pomiędzy miastem Gliwice 
a Spółdzielnią Mieszkaniową przy Politechnice Śląskiej (w aktach sprawy 
BR.0012.15.10.2023) oraz odpowiedź w sprawie zawierania i wypowiadania umów 
zawieranych przez miasto Gliwice na czas nieoznaczony (w aktach sprawy 
BR.0012.15.10.2023). 

Komisja ustaliła, że powróci do tematu na posiedzeniu w styczniu 2024 r. 

c) Odpowiedzi na pytania zadane podczas wspólnego posiedzenia Komisji Edukacji, 
Kultury i Sportu oraz Komisji Dialogu Społecznego dotyczące projektu budżetu miasta 
Gliwice na 2024 r. oraz projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej (w aktach sprawy 
BR.0012.15.11.2023) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

d) Pismo w sprawie podmiotów, na rzecz których w 2024 r. skazani mogą wykonywać 
prace na cele społeczne (w zał.) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

e) Pismo w sprawie wysokości środków dla poszczególnych rad dzielnic zaplanowanych 
w projekcie budżetu miasta Gliwice na 2024 r. (w aktach sprawy 
BR.0012.15.11.2023) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

f) Odpowiedź Sekretarza Miasta w sprawie przekazywania projektów uchwał Radzie 
Miasta (w aktach sprawy BR.0012.15.12.2023) – Komisja przyjęła do wiadomości.  

g) Odpowiedź w sprawie dochodów z majątku zaplanowanych w projekcie budżetu miasta 
Gliwice na 2024 r. (w aktach sprawy BR.0012.15.11.2023) – Komisja przyjęła do 
wiadomości. 

h) Odpowiedzi na pytania dotyczące strzelnicy przy IV Liceum Ogólnokształcącym zadane 
podczas wspólnego posiedzenia Komisji Edukacji, Kultury i Sportu oraz Komisji Dialogu 
Społecznego (w aktach sprawy BR.0012.15.11.2023) – Komisja przyjęła do 
wiadomości. 

i) Odpowiedzi na pytania dotyczące Przystani 335 zadane podczas wspólnego 
posiedzenia Komisji Edukacji, Kultury i Sportu oraz Komisji Dialogu Społecznego 
(w aktach sprawy BR.0012.15.11.2023) – Komisja przyjęła do wiadomości. 

j) Odpowiedzi na pytania dotyczące wydatków na kulturę zaplanowanych w projekcie 
budżetu miasta Gliwice na 2024 r. (w aktach sprawy BR.0012.15.11.2023) – Komisja 
przyjęła do wiadomości.  

(***) 

Przewodniczący Komisji Łukasz Chmielewski poprosił o przesyłanie propozycji do 
planu pracy Komisji do 31 grudnia 2023 r. 

(***) 

Nie ustalono terminu kolejnego posiedzenia Komisji. 

Na tym zakończono posiedzenie Komisji. 

Protokołowała 

(-) Katarzyna Golonka 
Przewodniczący Komisji 

Dialogu Społecznego 

(-) Łukasz Chmielewski 
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